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Protokół  nr  45/2014 z posiedzenia 

KOMISJI  ROLNICTWA  i  ROZWOJU  GOSPODARCZEGO 
w dniu 21 października 2014 r. 

 
 

Porządek posiedzenia: 
 

1. Otwarcie posiedzenia. 
2. Omówienie zagadnień dotyczących gospodarki ściekowej. 
3. Wolne głosy i wnioski. 

 
 
Ad.1. W dniu 21 października 2014 r. otwarcia posiedzenia Komisji Rolnictwa i Rozwoju 
Gospodarczego, dokonała Przewodnicząca komisji– Pani Maria Kamyczek, która powitała 
przybyłych tj. Zastępcę Wójta oraz członków komisji- lista obecności stanowi załącznik nr 1                
do protokołu.  
 
Ad.2.   

Przewodnicząca komisji poprosiła o omówienie stanu gospodarki ściekowej na terenie 
gminy Krzemieniewo w szerszej perspektywie czasowej.  

Zastępca Wójta wskazał na informacje zawarte w materiałach przygotowanych dla radnych 
m.in. z koncepcji programowo-przestrzennej oczyszczalni ścieków oraz kanalizacji sanitarnej                
dla gminy Krzemieniewo- załącznik nr 2 do protokołu. 
Wyjaśnił, że zgodnie z rozstrzygniętym przetargiem za kwotę 600 tys. zł firma „PROJEKTOWANIE” 
mgr inż. Marek Galiński z Poznania do końca listopada 2015 r. przygotować ma dokumentację           
na budowę oczyszczalni i pierwszego etapu kanalizacji. Radnym przedstawiono szkic przebiegu 
poszczególnych podetapów budowy kanalizacji. Na budowę oczyszczalni potrzebne będzie jedno 
pozwolenie i kolejne na 6 podetapów w ramach etapu I. Zastępca Wójta wskazał, że chodzi o to by 
działać w indywidualnym tempie. Pozwolenie jest ważne dwa lata, ale można podejmować 
działania przez dłuższy czas.  
Dodał, że wykonawca dokumentacji projektowej przystąpił już do prac. Zasady ogólne zostaną 
zachowane jak przy budowie kanalizacji w miejscowości Pawłowice. Indywidualne przyłącza 
(przykanaliki) zlokalizowane będą w miejscu wskazanym przez właścicieli działki, w odległości            
nie większej niż 3,0 metry od granicy działki. Zastępca Wójta poinformował, że gminy często 
stosują nowoczesne materiały, jak np. rury kamionkowe. Gmina nie będzie jednak przepłacać 
inwestycji, a zastosowane zostaną rury z PCV. Wykonawca musi przygotować także kosztorys 
inwestycji.  

Zastępca Wójta poprosił radnych o zwrócenie uwagi na I etap inwestycji. Koszty budowy                     
to 5,4 tys. na osobę w I etapie, a w kolejnych etapach będzie to wyższa kwota ze względu              
na  odległość od oczyszczalni. Według koncepcji posesje w miejscowościach rozproszonych lub          
w miejscowościach o niewielkiej liczbie mieszkańców nie zostaną objęte siecią kanalizacyjną. Ścieki 
z tych posesji powinny być gromadzone w szczelnych szambach, a następnie dowożenie do stacji 
zlewczej w Krzemieniewie czy oczyszczalni w Luboni. Może i z czasem będzie też pozwolenie              
na budowę przydomowych oczyszczalni ścieków. Realizacja I etapu zapewni przyłączenie                  
do kanalizacji ok. 75% mieszkańców gminy. Po I etapie ok. 2300 osób pozostanie bez kanalizacji.  
Zastępca Wójta dodał, że budowa kanalizacji będzie najważniejszą inwestycją w następnej 
kadencji. Na I etap budowy kanalizacji przewiduje się przeznaczyć 27 mln złotych. Przy niewielkim 
kredycie z pewnością będzie to możliwe do realizacji.  
W wartościach liczbowych I etap wymagał będzie budowy 755 sztuk przyłączy, 24 km sieci 
grawitacyjnej, 10,5 km sieci tłocznej oraz ok. 7,5 km przykanalików. Plusem jest fakt, że                 
w przetargu została wyłoniona firma projektowa, która robiła podobne prace dla miast i sąsiednich 
gmin. Ponadto firma ta sama wybrała geodetę mieszkającego na terenie gminy Krzemieniewo,               
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w związku z czym ma pewność że zna on obszar inwestycji. W tej chwili firma jest na etapie 
uzgodnień z konsultantem ze strony Gminy. 
Na budowie kanalizacji w Pawłowicach gmina zdobywała doświadczenie. Przyjęto, że zniszczoną 
infrastrukturę można zaliczyć w koszty inwestycji. Wobec czego można brać od razu pod uwagę 
odtworzenie drogi, chodnika, czy awarie powstałe w trakcie prac. Zakłada się, że od 2016 r. zaczną 
się przetargi.  

W dalszej wypowiedzi Zastępca Wójta nawiązał do zgłaszanego złego stanu wód oraz 
nieprawidłowości w gospodarce ściekowej na obszarach nieskanalizowanych gminy Krzemieniewo. 
Wyjaśnił, że podjęto czynności kontrolujące w trzech miejscowościach tj. Drobninie, Krzemieniewie 
i Luboni. Do Urzędu Gminy wpłynęły informacje od 605 właścicieli posesji.  
Zastępca Wójta wyjaśnił procedury dla właścicieli nieruchomości. Jeśli ktoś na szambo, to powinien 
oddawać nieczystości płynne do firm posiadających pozwolenie na ich odbiór na terenie gminy. 
Takie pozwolenie w tej chwili posiadają cztery firmy. W ciągu roku 5-krotnie wzrósł odbiór ścieków.  
Jeśli chodzi o przydomowe oczyszczalnie to do 2014 r. wydano 12 pozwoleń na budowę 
przydomowych oczyszczalni ścieków, a w bieżącym roku kolejne 10 małych oczyszczalni zostało 
zgłoszone.  
W Pawłowicach do kanalizacji przyłączono do tej pory 42 gospodarstwa domowe i 71 mieszkań           
z Małego Dworu. Mieszkańcy nie podłączają się aż tak chętnie. Na zebraniu wiejskim Wójt 
przedstawił terminy, w jakich należy się przyłączyć. Mieszkańcy opowiedzieli się w większości               
za okresem wiosennym.  

Przewodnicząca M. Kamyczek podziękowała za materiały, jak i omówienie tematu. Według 
Radnej czas dochodzenia do kanalizacji z pewnością będzie wydłużony. Komisja Rolnictwa                   
i Rozwoju Gospodarczego popiera powstanie rejestru, dotyczącego gospodarki ściekowej. Ma być 
to w tej chwili norma dla mieszkańców. Nie można stwierdzić jak aktualny stan gospodarki 
ściekowej przekłada się na nasze zdrowie, dlatego powinna być prowadzona kontrola. Skupić 
należy się na czasie dochodzenia do pełnej realizacji inwestycji. Gmina powinna wskazać gdzie 
wywozić ścieki, jakie mieszkańcy mają możliwości. Przewodnicząca spytała, czy w pozwoleniach          
dla firm wywozowych są określone warunki działania, dostosowanie pojazdów, które uczestniczą  
w ruchu drogowym, by nie powodowały zanieczyszczeń. 

Zastępca Wójta wyjaśnił, że wnioskodawca musi dostarczyć zaświadczenie, że posiada wóz 
asenizacyjny z homologacją. Firma musi posiadać zawartą umowę z oczyszczalnią na odbiór 
nieczystości płynnych. Przedsiębiorca co kwartał musi składać sprawozdania z ilości odebranych 
odpadów oraz ilości osób, od których zostały odebrane. Niewłaściwe jest to przy OHZ Garzyn,          
bo mają pozwolenie tylko dla swoich potrzeb, a nie przyjmują zleceń zewnętrznych.  

Kontynuując temat, Przewodnicząca wystosowała prośbę o zaznaczenie w protokole               
by wypracować sposób sprawdzania gdzie pojazdy są myte. Możliwe, że przyszła Komisja będzie 
nad tym pracować. Dobrze żeby były dokładnie ustalone i określone warunki, jakie musi spełniać 
firma wywozowa.  
 
Ad.3.   

Przewodnicząca M.Kamyczek wnioskowała o dostosowanie lokalu wyborczego                        
w Pawłowicach do potrzeb wyborców. Przystosowanie lokalu w ostatnich wyborach powinno być 
lepsze. Prośba by komisja była inaczej usytuowana, a nie centralnie do wejścia.  

Z opinią tą zgodzili się Radni Mirosława Nowak i Jerzy Kozak. 
Zastępca Wójta wyjaśnił, że zmiana lokalu nie wchodzi w grę. Możliwe, że wystrój zostanie 

dostosowany, przygotowane miejsce do poczytania. Przewodniczący komisji wyborczej powinien 
wziąć sugestie pod uwagę.  
 
Ze względu na wyczerpanie tematu, zakończono wspólne posiedzenie komisji. 
 
           Protokołowała:                                                             Przewodnicząca:  
 
 
         Joanna Adamczak                                                      Maria Kamyczek 


